



BULLETIN

OCTOBER /
OCTOBRE 2024
VOL. 72

OVERVIEW

Welcome to the Fall 2024 Bulletin! Planning continues for the mid-winter meeting in Oshawa on 21-22 February 2025 and the ACDS/CLSA meeting from 11-13 June 2025 in Saskatoon, so please read on for more information. Hopefully many of you will be at one or both meetings!

APERÇU ET APPEL DE PARTICIPATION

Bienvenue dans le Bulletin d'Automne 2024! La planification se poursuit pour la réunion de mi-hiver à Oshawa les 21 et 22 février 2025 et la réunion ACDS/CLAS du 11 au 13 juin 2025 à Saskatoon, alors veuillez continuer à lire pour plus d'informations. Nous espérons que beaucoup d'entre vous seront présents à une ou aux deux réunions!

TABLE OF CONTENTS

Overview / Aperçu

President's Report / Rapport de la présidente

Treasurer's Report / Rapport du trésorier

Vice-President's (Conferences) Report /
Rapport de la vice-présidente (conférences)

Graduate Student Message / Message aux
étudiant-e-s des cycles supérieurs

Canadian Journal of Law and Society / Revue
Canadienne Droit et Société

Board of Directors / Conseil d'administration

• The CLSA/ACDS Bulletin is produced twice a year. The Bulletin provides a forum for members to share information and views on recent developments and issues affecting law and society research in Canada. Members are invited to submit news, notices of forthcoming publications and conferences, and other items.

• L'ACDS publie un bulletin deux fois par année. Le Bulletin fournit un forum pour les membres afin d'échanger des renseignements et des points de vue sur l'évolution récente de la recherche en droit et société au Canada. Les membres sont invité-e-s à soumettre des nouvelles, des avis de publications et de colloques ainsi que tout autre élément pertinent.

President's Report (Nicole O'Byrne)

Dear Members:

Happy fall semester! I'm very happy to be once again serving as the CLSA President. We have a wonderful board of directors who have been working hard to organize conferences and events to promote law and society scholarship, research, and community.

But first a few words of thanks to our outgoing President Lori Chambers who served two terms (2020-24). As we know all too well, the past four years have been very challenging for everyone. Lori did a wonderful job keeping everything on track. This past spring, the ongoing labour dispute at McGill University presented further complications for the planning and delivery of our annual conference. Lori and Joao Velloso (VP Conferences) navigated a difficult situation by moving the entire conference to UQAM. I'd like to thank them and the rest of the planning committee for their dedicated service.

And now it's my pleasure to invite you to attend two upcoming events!

- 1) The Mid-Winter Meeting – Law and Society in an Age of Connection and Distraction, 21-22 February 2025 at Ontario Tech University

Please join us to discuss how socio-legal scholarship offers insights into research in our current paradoxical era of technological connection and social detachment. The deadline to submit proposals is 18 October 2024. Please see the CLSA for more information. Please note that we will accept proposals for papers about more general socio-legal themes as well. A big thank you to Thomas McMorrow for organizing the conference!

- 2) The CLSA Annual Conference – University of Saskatchewan, 11-13 June 2025

This year's annual conference will be held in partnership with the Canadian Association of Law Teachers. We are in the early stages of planning but mark your calendars! The Call for Papers will be available in a few weeks.

Your CLSA Board is eager to serve your interests, and we continually strive to promote socio-legal, law and society and interdisciplinary scholarship. Please let me know if you are interested in joining the board or getting involved in any of our prize committees.

All the best!

Nicole O'Byrne (Ph.D. Law and Society)
Associate Professor, Faculty of Law, University of New Brunswick
nobyrne.ca@gmail.com

Rapport de la présidente (Nicole O'Byrne)

Chers membres,

Bon semestre d'automne! Je suis très heureux de servir à nouveau en tant que président de la CLSA. Nous avons un merveilleux conseil d'administration qui travaille dur pour organiser des conférences et des événements afin de promouvoir la recherche en droit et société, ainsi que la communauté.

Tout d'abord, quelques mots de remerciement à notre présidente sortant, Lori Chambers, qui a exercé deux mandats (2020-2024). Comme nous le savons trop bien, les quatre dernières années ont été très difficiles pour tout le monde. Lori a fait un excellent travail pour maintenir tout sur la bonne voie. Ce printemps, le conflit de

travail en cours à l'Université McGill a présenté d'autres complications pour la planification et la réalisation de notre conférence annuelle. Lori et Joao Velloso (VP Conférences) ont navigué dans une situation difficile en déplaçant toute la conférence à l'UQAM. Je tiens à les remercier, ainsi que le reste du comité de planification, pour leur service dévoué. Et maintenant, j'ai le plaisir de vous inviter à assister à deux événements à venir!

1. La réunion de mi-hiver – Droit et société à l'ère de la connexion et de la distraction, les 21 et 22 février 2025 à l'Université Ontario Tech.

Veillez-vous joindre à nous pour discuter de la façon dont la recherche socio-juridique offre des perspectives sur notre ère paradoxale de connexion technologique et de détachement social. La date limite pour soumettre des propositions est le 18 octobre 2024. Veuillez consulter la CLSA pour plus d'informations. Nous accepterons également des propositions pour des communications sur des thèmes sociojuridiques plus généraux. Un grand merci à Thomas McMorrow pour l'organisation de la conférence!

2. La conférence annuelle de la CLSA – Université de la Saskatchewan, du 11 au 13 juin 2025.

Cette année, notre conférence annuelle se tiendra en partenariat avec l'Association canadienne des enseignants de droit. Nous en sommes aux premiers stades de la planification, mais marquez vos calendriers! L'appel à communications sera disponible dans quelques semaines.

Votre conseil d'administration de la CLSA est désireux de servir vos intérêts et nous nous efforçons continuellement de promouvoir la recherche socio-juridique, en droit et société ainsi que l'interdisciplinarité. N'hésitez pas à me faire savoir si vous êtes intéressé à rejoindre le conseil ou à vous impliquer dans l'un de nos comités de prix.

Tous mes meilleurs vœux!

Nicole O'Byrne (Ph.D. Law and Society)

Associate Professor, Faculty of Law, University of New Brunswick

nobyrne.ca@gmail.com

Treasurer's Report (Phil Boyle)

CLSA finances continue to be strong over the past year. In June 2024 the Association supported approximately 20 graduate students with \$500 travel bursaries to attend the annual meeting in Montreal in addition to funding a graduate student social, resulting in a very good student turnout at the conference. After all membership renewals and support from Congress the annual meeting was nearly cost neutral for the Association. This fall I will present a budget to support graduate student participation at the 2025 Annual Meeting and arrange a financial review for presentation at the next General Meeting. Questions about CLSA finances can be sent to me at pjboyle@uwaterloo.ca.

Rapport du trésorier (Phil Boyle)

Les finances de la CLSA restent solides au cours de l'année écoulée. En juin 2024, l'Association a soutenu environ 20 étudiants de cycles supérieurs avec des bourses de voyage de 500 \$ pour assister à la réunion annuelle à Montréal, en plus de financer un événement social pour les étudiants de cycles supérieurs, ce qui a entraîné une très bonne participation étudiante à la conférence. Après tous les renouvellements d'adhésion et le soutien du Congrès, la réunion annuelle a été presque neutre en coûts pour l'Association. Cet automne, je présenterai un budget pour soutenir la participation des étudiants de cycles supérieurs à la réunion annuelle de 2025 et organiserai un examen financier à présenter lors de la prochaine Assemblée générale.

Report of the Vice-President (Conferences) (Joao Velloso)

The 2025 CLSA annual meeting will be held in person from 11-13 June 2025 at University of Saskatchewan held in partnership with the Canadian Association of Law Teachers (from 9-11 June 2025). The call for papers will soon be available at our [website](#). The [mid-winter meeting](#) will be held in person from 21-22 February 2025 at Ontario Tech University in conjunction with the symposium *Law and Society in an Age of Connection and Distraction*. We are grateful to Thomas McMorrow for organizing this event!

Contact: joao.velloso@uottawa.ca (Joao Velloso, Chair of the CLSA Conference Committee)

Rapport de la vice-présidente (conférences) (Joao Velloso)

La réunion annuelle de la CLSA 2025 se tiendra en personne du 11 au 13 juin 2025 à l'Université de la Saskatchewan, en partenariat avec l'Association canadienne des enseignants de droit (du 9 au 11 juin 2025). L'appel à communications sera bientôt disponible sur notre site Web. La réunion de mi-hiver se tiendra en personne les 21 et 22 février à l'ère de la connexion et de la distraction. Nous remercions Thomas McMorrow pour l'organisation de cet événement!

Contact : joao.velloso@uottawa.ca (Joao Velloso, Président du Comité des Conférences de l'ACDS).

Call for Paper and Panel Proposals: *Law & Society in an Age of Connection and Distraction*

Faculty of Social Science and Humanities, Ontario Tech University, Oshawa, Ontario
21-22 February 2025

The spectre of distraction feels omnipresent these days: we close our eyes and hear the buzz of notifications, turn them off -- only to reach for the phone the moment we wake up. Not everyone is spooked by such reliance. And no doubt: some are profiting handsomely. For philosophers and uber drivers, essayists and Instagram influencers, software engineers and marketing executives, political strategists and elementary school teachers, the reality—and the stakes— may appear quite differently. Indeed, phones and apps can prove to be lifesavers, literally. Although such technologies are not distributed evenly or equitably, their utility for people on the margins, for migrants and political dissidents, those living with disabilities, those in poverty, can be salient as well. Sometimes what's dismissed as distraction may be the chance for connection. Besides, concern with distraction dates from antiquity, recurring in continental philosophy, and in various social science and humanities research disciplines. Not just television, but newspapers, novels— even the written word itself— have, in various periods, been branded with the capital “D”.

Socio-legal scholarship stands to offer insight into how the paradox of connection and distraction is reflected in institutional power and design, social organization and mobilization, political coordination and inclusion, administrative transparency and accountability, public governance and human agency. Not to mention, capacity and will, which are not simply individual and moral in character, but social and legal, as well. The reason for invoking the age of distraction for this conference on current research in law and society is to render explicit the question that every charge of distraction raises: what is it we are being distracted from? The point of this conference is to foster dialogue by asking: in law, in society, and in the research that explores their dynamic, complex interaction, what is worth attending to? In other words, why are certain phenomena, experiences,

institutions, rules, processes, forms of influence and authority or whole ways of thinking being ignored or inadequately accounted for?

We invite proposals (100-150 words) for papers and panels in the field of law and society from a range of theoretical and methodological perspectives that address the conference theme as well as those that engage with socio-legal studies more broadly. The symposium will take place February 21st-22nd 2025 in downtown Oshawa, Ontario in conjunction with the annual mid-winter meeting of the Canadian Law & Society Association. Please email paper abstracts and panel proposals (along with 100-150 word bios of presenters) to lawandsocietyconference@ontariotechu.ca.

Deadline for submission is Friday, 25 October 2024.

Appel à communications : Droit et société à l'ère de la connexion et de la distraction

Faculté des sciences sociales et humaines, Institut universitaire de technologie de l'Ontario [Ontario Tech University] Oshawa, Ontario
21 au 22 février 2025

Le spectre de la distraction semble omniprésent de nos jours : nous fermons les yeux et entendons le bourdonnement des notifications, puis les désactivons - pour ensuite reprendre notre appareil dès que nous nous réveillons. Ce n'est pas tout le monde qui est effrayé par une telle dépendance. Et aucun doute : certains en profitent largement. Pour les philosophes et les chauffeurs d'Uber, les essayistes et les influenceurs d'Instagram, les spécialistes en génie logiciel et les responsables de marketing, les stratégestes politiques et les enseignants du primaire, la réalité – et les enjeux – peuvent apparaître bien différemment. En effet, les téléphones intelligents et les applications peuvent littéralement sauver des vies. Bien que ces technologies ne soient pas distribuées de manière égale ou équitable, leur utilité peut également être importante pour les personnes marginalisées, les personnes migrantes, les dissidents et dissidentes politiques, les personnes handicapées et les personnes vivant dans la pauvreté. Parfois, ce qui est considéré comme une distraction peut être une opportunité de connexion. En outre, le souci de la distraction date de l'Antiquité et est récurrent dans la philosophie continentale et dans diverses disciplines de recherche en sciences sociales et humaines. Non seulement la télévision, mais aussi les journaux, les romans – et même l'écriture en soi – ont, à diverses époques, été marqués du « D » majuscule.

Les études sociojuridiques offrent un aperçu de la manière dont le paradoxe de la connexion et de la distraction se reflète dans le pouvoir et la conception même des institutions, l'organisation et la mobilisation sociales, la coordination et l'inclusion politiques, la transparence et la responsabilité administratives, la gouvernance publique et l'action humaine. Tout cela sans parler de la capacité et de la volonté, qui n'ont pas seulement un caractère individuel et moral, mais aussi social et juridique.

Nous accueillons des réflexions portant sur « Droit et société à l'ère de la connexion et de la distraction » à partir d'une gamme de points de vue théoriques et méthodologiques qui abordent le thème ainsi que ceux qui s'engagent plus largement dans les études sociojuridiques. Nous vous invitons à soumettre des propositions de communications et de panels (100 à 150 mots) qui abordent ce thème. La raison pour laquelle nous invoquons l'ère de la connexion et de la distraction pour ce colloque sur les recherches actuelles en droit et en société est de rendre explicite la question que soulève toute accusation de distraction : de quoi sommes-nous distraits ? Le but de ce colloque est donc de favoriser le dialogue en se demandant : dans le droit, dans la société et dans la recherche qui explore leur interaction dynamique et complexe, à quoi vaut-il la peine de s'intéresser ? En

d'autres termes, pourquoi certains phénomènes, expériences, institutions, règles, processus, formes d'influence et d'autorité ou modes de pensée entiers sont-ils ignorés ou insuffisamment pris en compte ?

Le colloque aura lieu les vendredi 21 et samedi 22 février 2025 au centre-ville d'Oshawa en conjonction avec la réunion annuelle de mi-hiver de l'Association canadienne droit et société.

Veillez faire parvenir votre proposition (ainsi qu'une biographie de 100 à 150 mots) à lawandsocietyconference@ontariotechu.ca.

La date limite de soumission est le vendredi 25 octobre 2024.

Graduate Student Message (Asmaa Jisri and Reakash Walters)

Graduate students are often advised to publish early and often. This advice is easier to deliver than it is to act upon. The process of publishing can feel intimidating and scary, but we've got your back! Join us in Oshawa at the mid-winter meeting for a workshop on publishing. We intend to address your looming questions about the publishing process and create space for graduate students to discuss your research with experts in the field. To help us tailor the workshop to your needs, please email reakashw@gmail.com or asmaa.jisri@gmail.com with any questions or concerns you have about publishing your research. We will circulate more details about the time and place of the workshop soon. Looking forward to seeing you soon!

Message aux étudiant-e-s des cycles supérieurs (Asmaa Jisri and Reakash Walters)

Les étudiants de cycles supérieurs reçoivent souvent le conseil de publier tôt et souvent. Ce conseil est plus facile à donner qu'à suivre. Le processus de publication peut sembler intimidant et effrayant, mais nous sommes là pour vous aider ! Rejoignez-nous à Oshawa lors de la réunion de mi-hiver pour un atelier sur la publication. Nous avons l'intention de répondre à vos questions pressantes sur le processus de publication et de créer un espace pour que les étudiants de cycles supérieurs puissent discuter de leur recherche avec des experts dans le domaine. Pour nous aider à adapter l'atelier à vos besoins, veuillez envoyer un courriel à reakashw@gmail.com ou asmaa.jisri@gmail.com avec vos questions ou préoccupations concernant la publication de vos recherches. Nous ferons circuler plus de détails sur l'heure et le lieu de l'atelier bientôt. Au plaisir de vous voir bientôt !

Canadian Journal of Law and Society (William Hébert)

2024 volume: Issue 39-1 is (finally) out!

As loyal readers of the *Canadian Journal of Law and Society/Revue canadienne droit et société*, you may have noticed that the journal's release of its 2024 volume has not followed the usual schedule.

Earlier this year, the journal's editorial team learned that our publisher, Cambridge University Press (CUP), experienced a cyber-security disruption that affected a significant part of its publishing operation. You can find more information about this situation at the following link: <https://www.cambridge.org/news-and-insights/technical-incident>.

Unfortunately, this incident delayed the release of our first two issues of the 2024 volume.

In recent weeks, CUP has been in a position to gradually reopen its systems and we are happy to announce the release of issue 39-1, which you can now access at the following link: <https://www.cambridge.org/core/journals/canadian-journal-of-law-and-society-la-revue-canadienne-droit-et-societe/latest-issue>.

Production operations are continuing to resume, and we are hopeful that issue 39-2 will be online very soon.

We thank you, our readers and authors, for your patience and understanding while we collaborate with CUP to catch-up on the production process!

New Editorial Team Members and Editorial Board Members

The CJLS/RCDS editorial team is proud to announce that Amy Swiffen and Olivier Barsalou joined us in 2024 as new Editor-in-Chiefs in replacement of Eric H. Reiter and Véronique Fortin, who retired from the journal this past summer after many combined years of service. We sincerely thank Eric and Véronique for their dedicated work! Additionally, we are delighted to share the news that four new members joined our Editorial Board in 2024 — Tim Bryan, Anita Lam, Kate Puddister, and Catherine Evans — and that Suzanne Bouclin will be joining the Board in 2025.

Call for 2026 Special Issue Proposals

In other news, our team has just released our yearly Call for Special Issue Proposals for the 2026 volume.

We invite teams of potential guest editors to review our Special Issue submission documents at the following link: <https://www.cambridge.org/core/journals/canadian-journal-of-law-and-society-la-revue-canadienne-droit-et-societe/announcements/call-for-papers/call-for-special-issue-proposals-appel-de-propositions-pour-le-numero-special>.

Complete proposals should be emailed to cjls_rcds@carleton.ca by December 6, 2024.

The annual thematic special issue will be selected by the Editorial Board during the winter 2025.

William Hébert, Managing Editor
Olivier Barsalou, Co-Editor-in-Chief (French)
Thomas McMorrow, Co-Editor-in-Chief (English)
Amy Swiffen, Co-Editor-in-Chief (English)
Sara Ross, Book Review Editor (English)
Pascale Cornut St-Pierre, Book Review Editor (French)

Helpful links:

[Journal website](#)

[Latest issue](#)

[First view articles](#)

For the latest news on CJLS/RCDS articles (and other Cambridge University Press law journals and books): [@CUP_Law](#)

Revue canadienne droit et société (William Hébert)

Le volume 2024 : le numéro 39-1 est (enfin) sorti !

En tant que lecteurs fidèles de la Revue canadienne de droit et société, vous avez peut-être remarqué que la publication du volume 2024 de la revue n'a pas suivi le calendrier habituel.

Plus tôt cette année, l'équipe éditoriale de la revue a appris que notre éditeur, Cambridge University Press (CUP), avait subi une perturbation de cybersécurité qui a affecté une grande partie de ses opérations de publication. Vous pouvez trouver plus d'informations sur cette situation à l'adresse suivante : <https://www.cambridge.org/news-and-insights/technical-incident>.

Malheureusement, cet incident a retardé la publication de nos deux premiers numéros du volume 2024. Ces dernières semaines, CUP a pu rouvrir progressivement ses systèmes et nous sommes heureux d'annoncer la sortie du numéro 39-1, que vous pouvez désormais consulter à l'adresse suivante : <https://www.cambridge.org/core/journals/canadian-journal-of-law-and-society-la-revue-canadienne-droit-et-societe/latest-issue>.

Les opérations de production continuent de reprendre, et nous espérons que le numéro 39-2 sera en ligne très bientôt.

Nous remercions nos lecteurs et auteurs pour leur patience et leur compréhension pendant que nous collaborons avec CUP pour rattraper le processus de production !

Nouveaux membres de l'équipe éditoriale et du conseil éditorial

L'équipe éditoriale de la RCDS est fière d'annoncer qu'Amy Swiffen et Olivier Barsalou nous ont rejoints en 2024 en tant que nouveaux rédacteurs en chef, remplaçant Eric H. Reiter et Véronique Fortin, qui ont pris leur retraite de la revue cet été après de nombreuses années de service combiné. Nous remercions sincèrement Eric et Véronique pour leur travail dévoué ! De plus, nous sommes ravis de partager la nouvelle que quatre nouveaux membres ont rejoint notre conseil éditorial en 2024 : Tim Bryan, Anita Lam, Kate Puddister et Catherine Evans. Suzanne Bouclin rejoindra également le conseil en 2025.

Appel à propositions pour un numéro spécial de 2026

Dans d'autres nouvelles, notre équipe vient de publier notre appel annuel à propositions pour un numéro spécial du volume 2026.

Nous invitons les équipes de rédacteurs invités potentiels à consulter nos documents de soumission pour le numéro spécial à l'adresse suivante : <https://www.cambridge.org/core/journals/canadian-journal-of-law-and-society-la-revue-canadienne-droit-et-societe/announcements/call-for-papers/call-for-special-issue-proposals-appel-de-propositions-pour-le-numero-special>.

Les propositions complètes doivent être envoyées par courriel à cjls_rcds@carleton.ca d'ici le 6 décembre 2024. Le numéro spécial thématique annuel sera sélectionné par le conseil éditorial au cours de l'hiver 2025.

William Hébert, rédacteur-gérant

Olivier Barsalou, rédactrice en chef, manuscrits en français

Thomas McMorrow, rédacteur en chef, manuscrits en anglais

Amy Swiffen, rédacteur en chef, manuscrits en anglais

Sara Ross, Étudieur de Critiques de Livres

Pascale Cornut St-Pierre, Étudieur de Critiques de Livres

Liens utiles

[Site Web de la Revue](#)

[Numéros récents](#)

[Articles FirstView](#)

Pour des nouvelles récentes sur les articles de la CJLS/RCDS (et autres revues et livres de droit publiés par Cambridge University Press), suivez [@CUP_Law](#).



CANADIAN LAW & SOCIETY ASSOCIATION BOARD OF DIRECTORS
CONSEIL D'ADMINISTRATION DE L'ASSOCIATION CANADIENNE DROIT ET SOCIÉTÉ
2024 – 2025

Officers / Membres de la direction

President & Director / Présidente et directrice

Nicole O'Byrne
Faculty of Law
University of New Brunswick

Vice-President (Membership) / Vice-président (membres)

Bruce Ryder
Osgoode Hall Law School
York University

Vice-President (Conferences) / Vice-président (conférences)

Joao Velloso
Faculty of Law
University of Ottawa

Secretary / Secrétaire

Dale Ballucci
Department of Sociology
Western University

Treasurer / Trésorier

Phil Boyle
Department of Sociology and Legal Studies
University of Waterloo

Communications Officer & Bulletin Editor / Agente de communications et éditrice du bulletin

Sarah Turnbull
Department of Sociology and Legal Studies
University of Waterloo

Programme Coordinator / Coordonnateur des programmes

Joao Velloso
Faculty of Law
University of Ottawa

Directors / Administrateurs

(Elected 2024 / élus en 2024)

Jérémy Boulanger-Bonnely
McGill University

Irina Ceric
University of Windsor

Pierre Cloutier de Repentigny
Carleton University

Debbie De Girolamo
Queen Mary, University of London

Asmaa Jisri
Graduate Student Representative /
Représentante des étudiant.e.s aux cycles
supérieurs
York University

Paula Maurutto
University of Toronto

Palma Paciocco
York University

Rebecca Sutton
University of Glasgow

Reakash Walters
Graduate Student Representative /
Représentante des étudiant.e.s aux cycles
supérieurs
Columbia University

Miriam Zucker
York University

• The CLSA/ACDS Bulletin is produced twice a year for members of the Canadian Law & Society Association. The purpose of the Bulletin is to provide a forum for CLSA members to share information and views on recent developments and issues affecting law and society research in Canada. CLSA members are invited to submit editorials, notices of forthcoming publications and conferences and other items of interest to members of the Association.

• L'ACDS publie un bulletin deux fois par année pour ses membres. Le Bulletin a pour but de fournir un forum pour les membres de l'ACDS afin d'échanger des renseignements et des points de vue portant sur l'évolution récente de certains enjeux relatifs à la recherche en droit et société au Canada. Les membres de l'ACDS sont invités à soumettre des éditoriaux, des avis de publications et de colloques, ainsi que tous autres éléments pertinents pour les membres de l'Association.